
گزارش
چرا »مریم نشیبا« بازیگر نشد؟ 

مریم نشــیبا یکی از نام آوران رادیویی که به ســبب 
قصه های کودکانه و صدای دلنشینی که دارد، محبوب 
دلهای کودکان اســت. نام پرآوازه  و محبوب خصوصاً 
بــرای بچه ها؛ چهره ای که ما را یاد قصه گویی و توجه 

به کودک می اندازد.
او را بیشتر با برنامه »شب بخیر کوچولو« لالایی های 
شــبانه و قصه های کودکانه می شناسند؛ چه جوانانی 
که سال ها با شنیدن قصه های شب بخیر کوچولو این 
هنرمند تکرار نشدنی، خوابیده اند و اصلًا به این عبارت 
معروف است برنامه با ســابقه رادیویی که مسئولیت 

خواب کردن بچه ها را برعهده دارد. 
مریم نشــیبا 77 ساله دبیر جغرافیا بوده و سال هاست 
که بازنشســته آموزش و پرورش اســت. نهم تیرماه 
1369 بــا »شــب بخیــر کوچولو« شــروع می کند؛ 
برنامه ای که تاکنون از رادیو ایران پخش می شــود و 

مورد استقبال کودکان و بزرگترهاست. 
وقتی از او می پرســیم در برنامه ای غیر از »شــب بخیر 
کوچولو« حضور دارید؛ این طور پاسخ می دهد: جز برنامه 
»گلبانگ« که درخواســت آهنگ و موسیقی را برعهده 
دارم فعالیت دیگری ندارم. با توجه به شرایط، به خصوص 
شرایط تفکری ام دیگر دوست ندارم، جای دیگری صدایم 
شنیده شــود، یا تصویرم دیده شود. تسنیم با او گپ و 

گفت کوتاهی داشته که در ادامه می خوانید:

* با توجه به اینکه شــناخته شــده هستید و از 
آن تیپ افرادی هســتید که مناســب نقش های 
 دســت اول، آیا در کارنامه کاری تان به ایفای نقش 

هم پرداختید؟
اتفاقاً چند شب پیش خانمی تماس گرفت که در یک 
فیلمی بازی کنم. این خیلی جالب بود که به من فکر 
کرده بود و به من گفت: امکانش هســت یک نقش را 
بــازی کنید، نقش اصلی هم اســت، اما دیالوگ ها آن 
قدر نیست که شما را اذیت کند. گفتم  قربانتان بروم، 
یادش بخیر داریوش مهرجویی از من خواســته بود در 
فیلم »مادر« با لیلا حاتمی بازی  کنم که فکر می کردم، 
سنخیتی با شــغل معلمی من ندارد، نهایتاً نپذیرفتم. 
یا زمانی که شــهره لرســتانی یک فیلمی را راجع به 
عمــه خانمی که اهل بروجرد بود، می ســاخت از من 
خواست که نقش اولش را بازی کنم که باز فکر کردم 
که من در همین حد کافی ام. این ها نشان می دهد که 
دوستان مان محبت و لطف دارند و فکر می کنند من از 

انجام بعضی کارهای دیگر هم بر می آیم.
*بــا توجه به اینکــه به راحتــی می توان به 
چرا  داشت،  دسترسی  دلخواه  مورد  آهنگ های 
باز هم مخاطبان تماس می گیرند، درخواســت 

آهنگ می کنند؟
خیلی هــا با توجه به دســترس بودن انوع و اقســام 
وســایل صوتی و به راحتی می توانند آهنگ های روز 
و آهنگ های قدیمــی را گوش کنند، اما با این وجود 
با برنامه تمــاس می گیرند تا بالاخره یک طوری با ما 
ارتباط داشــته باشند و همکلام شــوند. این ها همه 
ســعادت، همه این ها توفیق الهی است و باعث انرژی 
می شود. نمی دانم با هیچ چیزی نمی توان مقایسه کرد.

* خاطره ای از مدیران یا معاونین صدا دارید؟
یادش بخیر زمان آقای خجســته کم پیش می آمد که 
ما در هفته ایشان را نبینیم، حالا در راهرو، استودیوها 
و ...به عناوین مختلف معــاون را می دیدیم. زمینه ای 
فراهم می شــد بــرای اینکه صحبت کنیــم یا اینکه 
خودشــان این قدر ماشاءالله مسلط بودند و علاقه مند، 
ســرمان را بلند می کردیــم، می دیدیم که داخل اتاق 
فرمان اســت و به برنامه گوش می دهد. طبیعی است 
که در جریان کار بودند پیشنهادات و نظرات شان هم 
اغلب براســاس همین کنــد و کاوی بود که با بچه ها 
داشــتند و در اســتودیوها خیلی زنده بــا گوینده و 
همکاران در ارتباط بودند. خیلی بچه ها را می نواختند 
و خود همین باعث می شد که ما شرمنده شان باشیم 
به قول خودم؛ نمی شد زمان »خجسته« آدم دیر بیاد 

یا زود برود چون آدم دلش می سوخت.
اگــر بخواهد آن طور که باید کار نکند، چون به ما فکر 
می کردند و توجه داشــتند. همیشه دست نوازش شان 
به ســر بچه هــا بود به طــرق مختلف، مــن از آقای 
خجســته به عنوان یک الگو یاد کردم. البته نه اینکه 
خدایــی ناکرده بگویم دیگران چنیــن نمی کنند، نه. 
آقای بخشی زاده هم بسیار محترم اند و همیشه دغدغه 

کارمندان به ویژه پیشکسوتان را دارند.
* چه پیشنهاداتی دارید؟

من معتقدم از تعداد جلســاتی که اغلب مسئولین با 
همکاران خودشــان دارند، بکاهند و این جلســات را 
به صورت زنده ســر به زنگاه در اســتودیوها با حضور 
عوامل برنامه ساز  انجام دهند، حتماً موفقیتش بیشتر 

خواهد شد.
* کسانی که علاقه به کار گویندگی و اجرا دارند 

به نظر شما باید از کجا شروع کنند؟
 باید یــک جایی یا مکانی بــرای علاقه مندان تعیین 
شود، یک عده ای که آگاه اند نسبت به این نوع فعالیت 
یک جایی در اختیارشــان باشد، که عزیزان علاقه مند 
صدای شــان را ارســال کنند و نمونه کارهایشــان را 
بفرســتند؛  اگر فقط »صداست« که »صدا« یا اگر نثر 

یا نوشته ای هست، بفرستند. 
* رمز موفقیت »شب بخیر کوچولو« در چیست؟
خیلی از موارد دیگر مطرح است. من فکر می کنم رمز 
موفقیت »شــب بخیر کوچولو« توجه به صمیمیت در 
رفتار و ارتباط با کودکان اســت. ماهیت برنامه ما این 
است که بچه ها را برای خواب آماده می کند تا خوابی 

راحت را تجربه کنند. 
* زمانی تلویزیونی شدن این برنامه مطرح بود؛ 

چرا این پیشنهاد پذیرفته نشد؟
زمانی که از شــبکه 2 پیشــنهاد دادند »شــب بخیر 
کوچولو« تلویزیونی شــود از آقای خجســته مشورت 
گرفتــم ایشــان مخالفت کــرد. به من نکتــه ای را 
یادآور شــد که بســیاری پیش از این می گفتند. اگر 
بــه تلویزیون بــروی باختــه ای! در صورتی که مبلغ 
بیشــتری نســبت به رادیو به من پیشنهاد کردند. به 
 این خاطر تلویزیونی شــدن »شــب بخیــر کوچولو« 

منتفی شد.

دریچــــه

بنیان گذار سبک موج نو در دهه 13۴۰ خورشیدی در شعر 
معاصر ایران، می گفت؛ موضوع فقط این نبود که من وزن و 
قافیه را از شعر برداشتم بلکه مسئله تفکر بود، تفکر تازه ای 
که آمد؛ از این سرنوشــتم و آنچه انجــام داده ام راضی ام. 

طلبی از دنیا ندارم همچنان که بدهکار آن هم نیستم.
به گزارش ایرنا، احمدرضا احمدی که دیروز سه شــنبه 2۰ 
تیرماه- در ســن ۸3 ســالگی در تهران درگذشــت چهره 
بی تکرار تاریخ ادب و هنر ایران بود که ســبک موج نو در 
دهه 13۴۰ خورشیدی در شعر معاصر ایران را بنیانگذاری 

کرد. 
آنچه در ادامه می آید گفت و گوهای ایرنا با این شاعر است.
احمدرضا احمدی در تفاوت نســل امروز با نســل خودش 
بیان کرد: مســئله ای که امروز وجود دارد این اســت که 
بچه های امروز تنبل هســتند اما نسل ما دنبال موضوعات 

مختلف بود.
مولف کتاب میوه ها طعم تکراری دارند )نشر ثالث 1393( 
اظهار داشــت: اساس تاریخ شعر فارسی در آثار چند شاعر 
مؤلف هســت؛ حافظ، ســعدی، نظامی و باقی همه تقلید 
کرده اند و پس از 2۰ قرن ســکوت به نیما می رسیم و پس 
از نیما هم شــاگردانش حدود ۴ نفر بودند که خلاق بودند 

و کار کردند.
بنیان گذار ســبک موج نو در دهه 13۴۰ خورشــیدی در 
شعر معاصر ایران تصریح کرد: ایران دو هنر بزرگ دارد که 
یکی فرش است و دیگری شعر؛ ما در زمینه این دو هنر در 
دنیا حرف اول را می زنیم اما سایر هنرهای ما مانند تئاتر و 

سینما و ... عاریه است.
وی ادامــه داد: هنر فرش در ایران حیرت انگیز اســت. هر 
روســتایی مکتب منحصر به خــودش را دارد؛ مثلًا فرش 
کرمان با تبریز تفاوت بسیاری دارد. خوشبختانه تکنولوژی 
نتوانســته این منحصربه فرد بودن را خراب کند و ما هنوز 

هم نقاشِ فرش و آدم های بزرگی در این حوزه داریم.
شــاعر برگزیده، پنجمین دوره اهدای جایزه شــعر بیژن 
جلالی )13۸۵( ابراز کرد: هر نسلی به هرحال راه خودش را 
پیدا می کند. مثلًا خانم افسانه شعبان نژاد یکی از نمونه های 
خوب حوزه شعر نســل امروز است. در طی سالیان، تعداد 
زیادی برای فعالیت در حوزه شــعر ورود کرده اند اما از این 
میان آدم هایی سرند می شوند؛ یعنی تنها کسانی که علاقه 
داشته باشند استمرار می یابند چرا که بسیاری در نیمه راه، 

کار را رها کرده و می روند.
احمدی تاکید کرد: نســل ما کمتــر اهل رهاکردن بود. به 
 شــخصه بسیار دشــنام شــنیدم؛ چرا که می خواستم کار 
تــازه ای را انجام بدهم. می خواســتم عادت مردم را عوض 

کنم و بسیار با من مقابله شد اما مسیرم را ادامه دادم.
نویســنده کتاب از پنجره مســافرخانه )139۵( بیان کرد: 
یادم هســت که ایرج پزشکزاد نویســنده کتاب دایی جان 
ناپلئون بســیار مرا مورد تمســخر قرارداد و در رادیو هم 
همین اوضاع برقرار بود و این مســخره کردن ادامه داشت 
اما من جا نزدم چون به کارم و راهم عقیده داشــتم و این 

بار را به منزل رساندم و بر نسل بعدی خودم تأثیر گذاشتم 
و از این جا به بعد شما هستید که باید مطالعه کنید.

مولف کتاب من فقط ســفیدی اسب را گریستم، دفترهای 
زمانه )13۵۰( خاطرنشــان کرد: مردم نمی خواهند عادت 
خود را عوض کنند و این تا حدی از تنبلی است؛ در فرانسه 
کســی که کاری تازه انجام می دهد مورد اقبال و استقبال 
قرار می گیرد اما در کشــور ما این اقدام با دشمنی و کینه 
مواجه می شود؛ البته مهم نیست و اگر اعتقاد داشته باشی 
می توانی به راهت ادامه دهی. من ایستادم و گرچه در ابتدا 

کارم را قبول نمی کردند و مسخره می کردند اما جانزدم.
احمدرضا احمدی در توضیح علت برجسته شدن سینما به 
رغم وامداری اش از ادبیات بیان کرد: در ادبیات، مســائلی 
مثــل جایزه، پول و شــهرت وجــود نــدارد. یعنی همان 
چیزهایی که در ســینما وجود دارد و از این منظر سینما 
صدمه بزرگی به ادبیات زده اســت؛ براین اســاس آن قدر 
 که عباس کیارســتمی در دنیا مطرح شــد احمد شــاملو 

مطرح نشد.

وی ادامه داد: کیارســتمی تا آن اندازه که در دنیا معروف 
شد، فیلمساز برجســته ای نبود. فرانسوی ها او را برجسته 
کردنــد؛ همچنــان که زمانــی جری لوئیــس )کمدین و 
کارگردان آمریکایی( برایشــان برجسته بود و زمانی آلفرد 

هیچکاک )کارگردان آمریکایی( را برجسته کردند.
بنیان گذار ســبک موج نو در دهه 13۴۰ خورشــیدی در 
توضیح این مطلب که هر هنر برای به عرش رســیدن باید 
از دل آن جامعه بیرون آمده باشــد، گفت: سینما در ایران 
قلابی اســت. چرا که پایه ندارد و مال ما نیست؛ هنر اصلی 
ما فرش و شعر اســت. غربی ها دوربین را اختراع کردند و 
کار تصویر در مملکت و فرهنگشــان سابقه داشت، ضمن 
این که تئاتری قوی داشتند و سینما سال ها تحت تأثیر این 
تئاتر بود. در نتیجه وضعیت سینما در این کشورها هنری 
بود که قدم به قدم شــکل گرفت. در بین آثار تصویری در 
ایران، مســتند را قبول دارم و آثار ابراهیم گلســتان را در 

فیلم داستانی و مستند بسیار می پسندم.
احمدرضا احمدی درباره فعالیت هــای این روزهای خود، 

اظهار داشت: امروز در ۸2 سالگی که جلوی شما نشسته ام 
همچنــان کار می کنم و چهار کتاب در دســت غلط گیری 
دارم که جلدهای آن آماده اســت؛ مرتــب کار می کنم و 
این را یک وظیفه می دانم. شــاعری مانند پزشــکی است 
که مستمر است و باید همیشه برای آن امتحان داد. چون 

مردم از شما توقع دارند و نباید به تکرار بیفتید.
مولف کتاب من فقط ســفیدی اسب را گریستم، دفترهای 
زمانه )13۵۰( بــا انتقاد از برخی که خود را با گفتن چند 
غزل شــاعر می دانند، ادامه داد: فردی دو غزل گفته و رها 
کرده و رفته است؛ این گونه فردی، شاعر نمی شود. چرا که 
این کار یک حرفه اســت که مانند هر کار دیگر باید آن را 
ادامه  داد. شــاعری مانند پزشکی اســت که مستمر است 
و باید همیشــه برای آن امتحان داد. چون مردم از شــما 
توقع دارنــد و نباید به تکرار بیفتید. در مجموع شــاعری 
کار ســختی است. بســیار مدیون فریدون رهنما هستم او 
شاعری بود که در فرانسه زندگی می کرد و از زبان فرانسه 

به فارسی ترجمه می کرد.
احمدی یکی از برجسته ترین شاعران صاحب سبک معاصر 
به شــمار می رفت که علاوه بر سرودن شعر به اموری چون 
نویســندگی، گویندگی و نقد هنری نیز اهتمام داشت. وی 
بنیان گذار سبک موج نو در دهه 13۴۰ خورشیدی در شعر 
معاصــر ایران بود که در نیمه دوم این دهه، موج نو تبدیل 

به یک حرکت مدرنیستی در فرهنگ ایرانی شد.
احمدی در 13۴3 خورشــیدی به همراه نــادر ابراهیمی، 
اســماعیل نوری علا، مهرداد صمدی، محمدعلی ســپانلو، 
بهــرام بیضایی، اکبر رادی گروه طرفــه را با هدف دفاع از 
هنر موج نو تاســیس کرد. انتشار 2 شماره از مجله  طرفه و 
تعدادی کتاب در حوزه  شــعر و داستان از فعالیت های این 

گروه است.
احمــدی در مهر 13۴9 خورشــیدی در کانــون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان مشــغول به کار شــد. تا 13۵۸ 
خورشیدی مدیر تولید موسیقی برای صفحه و نوار به ایفای 
نقش پرداخت و از 13۵۸ خورشیدی تا زمان بازنشستگی 
یعنی 1373 خورشیدی در بخش انتشارات کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان به ویراستاری مشغول شد.
حاصل یک عمر کوشــش بی وقفه  او آثــار متعدد منظوم 
و منثــور اســت که بســیاری از آن ها بــه زبان های زنده 
دنیا ترجمه شــد. برخی از آثار تولیــدی کانون در دوران 
مدیریت او به این شــرح اســت: مجموعه صدای شاعر که 
معرفی شــعر معاصر و شعر کلاسیک فارسی بود، مجموعه 
زندگــی و آثــار موســیقیدانان ایران و جهــان، مجموعه 
آوازهــای فولکلور ایــران، مجموعه کل ردیف موســیقی 
ایران، مجموعه بازســازی تصنیف های کلاسیک موسیقی 
ایران، مجموعه قصه برای کــودکان. به طور کلی از احمد 
رضــا احمدی بیش از 1۸ مجموعه شــعر، 1۵ کتاب برای 
کودکان، دکلمه اشعار خودش در کاست یادگاری و اشعار 
 حافظ، نیما، ســهراب ســپهری و شــاعران معاصر منتشر 

شده است.
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به یاد شاعری که دیروز راهی شد 

طلبی از دنیا ندارم همچنان که بدهکار آن هم نیستم

مدیران سیما از پشت صحنه »سریال بازپرس« بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی موسســه فرهنگی هنری وصف صبا، »محسن برمهانی« 
معاون ســیما به همراه مدیر شــبکه یک و رئیس مرکز سیما فیلم از پشت صحنه 
»سریال بازپرس« دیدن کرده و در جریان روند تولید این سریال قرار گرفت. بازدید 
در اسفند ماه سال گذشته انجام شده و به دلیل حساسیت های سریال که در سکوت 
خبری ســاخته شد، اکنون منتشر شده اســت »محسن برهمانی« معاون سیما به 
همراه »مهدی نقویان« رییس مرکز ســیمافیلم و میثم مرادی بیناباج مدیر شبکه 

یک ســیما اسفند ماه گذشته پس از بازدید از پشت صحنه با عوامل و بازیگران نیز 
به گفت و گو پرداخت و نظرات آنها را درباره سختی های تولید این سریال شنید.

»ســریال بازپرس« که روند داستانی یک پرونده فســاد اقتصادی را پی می گیرد 
روزهای شنبه تا سه شنبه ساعت 22 از شبکه یک سیما پخش می شود. »سریال 
بازپرس« به کارگردانی احمد معظمی و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی است که آن 
را حسین تراب نژاد بعد از مدتها پژوهش از پرونده های واقعی نوشته است و پخش 
آن از دهم تیرماه آغاز شــده است. فیلمنامه ی سریال »بازپرس« از بین  های واقعی 
فســاد اقتصادی انتخاب شده است و به همین دلیل در سکوت خبری ضبط شد و 

اکنون به مناسبت هفته قوه قضائیه پخش آن از شبکه یک سیما آغاز شده است.

 بازدید مدیران سیما 
از پشت صحنه بازپرس

بــا مشــخص شــدن تکلیف ســریال »هفــت«، یکی 
از مجموعه هــای پرحاشــیه شــبکه نمایــش خانگی، 
مــی رود که به انتشــار نزدیک شــود. با ایــن همه به 
نظر می رســد چالش ها کمتر از آن چیــزی بود که در 
این دو ســال پیش بینی می شــد؛ چنانچه گره به ظاهر 
کــور »هفت« حالا باز شــده و خود کارگــردان مدعی 
 اســت که انتظار نداشته ســریالش با کمترین ممیزی 

به آنتن برسد.
ســریال »هفت« به نویســندگی و کارگردانی کیارش 
اســدی زاده به زودی از یکی از پلتفرم های شبکه نمایش 
خانگی پخش خواهد شــد. کارگردانی که پیشتر ساخت 
ســریال »کرگدن« را در کارنامه داشت و این مجموعه، 
دومیــن تجربــه کاری اش در بخــش نمایــش خانگی 

محسوب می شود.
ســریال »هفت« قرار است از مرداد ماه پس از گذراندن 
حاشــیه هایی که بر ســر صدور مجوز با ســاترا داشت، 
منتشــر شــود. به نظر می رســید پخش »هفت« موانع 
زیادی به همراه داشــته باشد مشکلاتی که در مقاطعی 
پخــش را به تاخیر می انداخت اما کارگردان به تازگی با 
اشاره به همراهی های ساترا با این مجموعه، اعلام کرده 
است که باور نمی کند از 2۰ قسمت این کار در مجموع 

شاید 6 دقیقه هم دچار ممیزی نشده است.
گویــا داســتان این ســریال اکشــن ـ اجتماعی عامل 
نگرانی ها بوده و حالا با کمترین ممیزی در پخش، قدمی 
رو به جلو برای سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت 

و تصویر فراگیر در فضای مجازی محسوب می شود.
بر این اساس، در شرایطی که پیش بینی می شد »هفت« 
در هفت اپیزود ســاخته و عرضه شــود، حــالا عنوان 

می شود که بنا به دلایلی قرار است 2۰ قسمتی باشد.
داســتان »هفت« حول محور درآمدزایی هفت دانشجو 
اســت که به راه خلاف می رسند. شــواهد حاکی از آن 
است که ژانر اکشن ـ اجتماعی دوباره در شبکه نمایش 
خانگی پررنگ تر شده است. چنانچه در کنار این سریال 
)هفــت(، مجموعه هایی چون »عقرب عاشــق«، »زخم 
کاری 2«، »بازنده«، »آمستردام«، و »حیثیت گمشده« 

هم در گونه هایی مشــابه در پلتفرم ها عرضه می شوند یا 
قرار است پخش شوند.

ســریال »هفت« از ســال 1399 تولیدش را آغاز کرد 
و خرداد ماه 1۴۰۰ به پایان رســید. زمانی اعلام شــد 
این ســریال قرار است عرضه شود که در نهایت با تاخیر 
پیش آمده، اکنون پس از دو ســال قرار اســت از پلتفرم 

تماشاخونه به پخش برسد.
از طرفی ســریال »هفت« را شاید بتوان تجربه ای جدید 
در حــوزه تعاملی ســاترا با تولیدکننــدگان پروژه های 
شــبکه نمایش خانگــی به حســاب آورد؛ چراکه بنا بر 
ادعای کارگردان، اعضای شورا وقت ویژه ای به سریالش 
اختصــاص داده اند تــا آن را لحظه بــه لحظه با حضور 
خودش ببینند و در نهایت به راه حلی برسند تا این اثر با 

کمترین آسیب به پخش برسد.
این مجموعه ســریال پربازیگری محســوب می شــود؛ 
مجموعــه ای کــه بازیگرانی چون رضــا کیانیان، نیکی 
کریمی، مهدی هاشــمی، نازنین بیاتی و مینا ساداتی را 

مقابل دوربین برده است.
نیکی کریمی از بازیگــران نقش اصلی »هفت« پیش از 
این با حضور در سریال هایی چون »یاغی«، »آقازاده« و 
»ممنوعه« با شبکه نمایش خانگی همکاری کرده است.

همچنین رضــا کیانیان بازیگر پیشکســوت نیز با بازی 
در سریال های »شــهرزاد 2 و 3«، »شاهگوش«، »قلب 
یخی«، »سیاوش« و »بی تو می میرم« اکنون با بازی در 
»هفت« برای ششــمین بار با پروژه ای در شبکه نمایش 

خانگی همکاری کرده است. 
مهدی هاشمی، بازیگر مطرح سینما و تلویزیون هم پیش 
از »هفت« تجربه بازی در مجموعه های »گلشــیفته« و 

»شبکه مخفی زنان« را داشته است.
به گزارش ایسنا، لوگوی سریال »هفت« مدت هاست که 
روی صفحه پلتفرم پخش کننده بــا عنوان »به زودی« 
به چشــم می خورد و حالا بــا اظهارنظری که کارگردان 
داشته است، شاید بتوان ســاخته کیارش اسدی زاده را 
از ســریال های جدید در آستانه پخش در شبکه نمایش 

خانگی به حساب آورد.

سرانجام گره کور سریال »هفت« باز شد؟
جدول اجراهای نخستین جشــنواره ملی تئاتر خیابانی 
قدمگاه با محوریت رویداد مباهله که شامل 13 نمایش 
از 1۰ اســتان کشور است، منتشــر شد، همچنین علی 
انســانی این جشــنواره را دارای قابلیت جهانی شــدن 

دانست.
به گزارش فارس، نخستین جشنواره ملی تئاتر خیابانی 
قدمگاه )رویداد هنری مباهله(، به دبیری احسان عابدی 
از 2۰ تا 22 تیر در شهر یزد و چند نقطه دیگر از کشور، 
برگزار خواهد شــد. آیین افتتاحیه جشنواره ملی تئاتر 
خیابانی قدمگاه، امروز سه شــنبه ســاعت 19 در بقعه 
تاریخــی دوازده امام واقع در بافــت تاریخی یزد برگزار 

و این رویداد هنری رسماً کار خود را آغاز خواهد کرد.
13 نمایش خیابانی از استان های اصفهان، البرز، تهران، 
فارس، همدان، یزد، کردستان، قزوین، خراسان رضوی، 
سیســتان و بلوچســتان، طی دو روز از ساعت 2۰ الی 
23:3۰ در بقعــه دوازده امــام، میــدان امیر چخماق و 
بوستان شاه ابالقاسم شهر جهانی یزد اجرا خواهند شد.

هوشــنگ توکلی، حیدر نیک بین و محمد لارتی، داوری 
آثار جشنواره ملی تئاتر خیابانی قدمگاه را به عهده دارند.
آییــن اختتامیــه این رویــداد هنری، ســاعت 9 صبح 
پنجشــنبه 22 تیرماه در ســالن فرهنگ و ارشــاد یزد 

برگزار خواهد شد.
همچنین علی انســانی مداح اهل بیت)ع( و مدیرعامل 
مؤسســه منادیان مباهلــه در گفت وگویی با تشــکر از 
همکاری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در برگزاری 
رویــداد هنری مباهله و به ویژه افــزودن بخش تئاتر به 
آن، تأکید کرد استفاده از زبان هنر برای انتقال مفاهیم 
دینی، همیشه کارساز و تأثیرگذار است. او در این راستا 
معتقد است بخش تئاتر این رویداد با نام قدمگاه، قابلیت 

جهانی شدن و برگزاری به صورت بین الملی هم دارد.
انســانی، درباره رخداد مباهله توضیح داد: »متأســفانه 
مباهله تا امروز آن گونه که شایســته اســت شــناخته  
نشــده و برگزاری چنین رویدادهــای هنری به معرفی 
آن کمک بســیاری می کند. امسال، برای ششمین دوره 
اســت که جشــن مباهله برگزار می شود و سعی کردیم 

در بزرگداشــت این روز، از چهارچوب ســالن جلسه و 
حسینیه خارج شویم و با رویکردی نو به آن بپردازیم.«

او در این راســتا افزود: »باید جامعــه مخاطب امروز را 
بشناسیم و به تناســب نیاز او برایش برنامه ریزی کنیم. 
باورمان این اســت که زبان هنر و استفاده از ابزار هنری 
برای انتقال مفاهیم، کارســاز و تأثیرگذار اســت، از این 
رو در زمینه ســاخت انیمیشــین و فیلم بلند سینمایی 
اقداماتی انجام  دادیم و از حوزه موســیقی و جمع خوانی 
و ســرود هم غافل نشــدیم و در آن زمینه هم تولیداتی 

داشته ایم.«
انســانی درباره افزوده شــدن بخش تئاتر به این رویداد 
دینی-فرهنگــی گفت: »در حوزه تئاتر هم جلســاتی با 
وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم که با کمال 
لطف و برادری و عشق به اهل بیت)ع( همکاری شایسته 
و قابل تقدیری را با منادیان مباهله داشــتند و با حمایت 
ایشــان، جشنواره ملی تئاتر خیابانی با موضوع مباهله با 
حضور تمام اســتان های کشــور در یزد برگزار می شود. 
همچنین یک گروه فاخر نمایشی هم زمان با روز مباهله 
در ســالن اجتماعات شــهدای هفتم تیر واقع در محله 

سرچشمه تهران )ویژه برادران( اجرا خواهد داشت.«
این شــاعر اهل بیت عصمت و طهــارت)ع( در اهمیت 
رخداد مباهله توضیــح داد: »عظمت روز مباهله از روز 
غدیر کم تر نیســت، بلکه مباهله خیمه غدیر را محکم تر 
می کند. علما، مراجع و اســتادان، اهمیــت این رویداد 
را تائیــد کرده اند، حضرت آقا هــم فرموده اند: »پیامبر 
عزیزترین کسانش را آورد برای احقاق حقانیت عترت و 
امیرالمؤمنین«. حتی مراجع به من می گفتند آرزویمان 
این است که روزی مباهله پررنگ و شناخته شود. خدا را 
شکر می کنم که این حرکت آغازشده است و با برگزاری 
چنین رویدادهای سراسری، شناخت بهتری هم حاصل 

خواهد شد.«
علی انسانی به قابلیت جهانی شدن رویداد هنر مباهله و 
جشنواره قدمگاه هم اشاره کرد و افزود: »این رویداد که 
الآن در ســطح ملی برگزار می شود، قابلیت جهانی شدن 

دارد. البته هم اکنون هم از ایران فراتر رفته است.«

جشنواره تئاتر »قدمگاه« قابلیت جهانی شدن دارد


